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Аннотация 

В статье описываются особенности ценностно-смыслового рельефа жизненного 

пространства личности в зависимости от уровня физических возможностей человека. 

На выборках спортсменов, инвалидов и людей с обычной физической подготовкой по-

казано, что его содержательная специфика заключается в некоторых различиях общей 

иерархии человеческих ценностей. Особенности динамических характеристик прояв-

ляются в различиях смысловых типов ценностей и степени их реализуемости, которая 

в целом выше у спортсменов. Результаты свидетельствуют, что физически более разви-

тые люди находятся в экзистенциальной фазе смысловой реализации своих жизненных 

планов и оценивают свою жизнь как наполненную смыслом, тогда как для инвалидов 

характерно состояние смыслового поиска и выбора жизненных перспектив при более 

низких значениях смысловой полноты жизни. Люди с обычными параметрами физиче-

ской подготовки занимают промежуточное положение между ними. 
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реализуемость личностных ценностей, смысловой тип ценности. 

Summary 

N.R. Salikhova. The Value-Meaning Sphere of the Individual’s Life Space and the Level 

of Human Physical Ability. 

The paper reveals the peculiarities of value-meaning sphere in the individual’s life space 

depending on the level of human physical ability. Based on the samples of athletes, disabled, 

and people with normal physical fitness, it is demonstrated that the substantial specificity lies 

in some differences in the overall hierarchy of general human values between people with 

different physical abilities. The features of dynamic characteristics are manifested in differences 

between the meaning types of values and their realizability, which is generally higher in athletes. 

The obtained results show that more physically developed people are in the existential phase 

of meaningful fulfillment of their life plans and evaluate their life as having more meaning, 

whereas people with disabilities are characterized by searching for the meaning of their life 

and choosing between life prospects. They have lower values of meaningfulness of life. People 

with normal physical ability occupy an intermediate position between the above two groups. 
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